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بع�د از تأخي�ر چن�د ماه�ه در اع�ام آم�ار 
گم�رك،  س�وي  از  ص�ادرات  و  واردات 
چكي�ده آم�ار تج�ارت خارج�ي كش�ور در 
چهار ماه ابتدايي س�ال ۹۶ منتش�ر ش�د كه 
نش�ان مي دهد چگونه تبعات ل�زوم افزايش 
ن�رخ ارز ت�راز تجاري كش�ور را منف�ي كرد. 
تقريباً س��ال پي��ش بود ك��ه تمام رس��انه هاي 
همسوي دولت از منفي ش��دن تراز تجاري بعد 
از 35 س��ال گفتند و نوشتند دولت كاري بزرگ 
انجام داده اس��ت. اما پيش بيني ه��اي روزنامه 
»جوان« درست از آب درآمد و اين روند با افزايش 
درآمد ها و زمزمه هاي افزايش ن��رخ ارز متوقف 
و تراز تجاري منفي ش��د. كساني كه در ماه هاي 
پاياني سال گذشته به جاي تك نرخي كردن ارز 
به دنبال افزايش نرخ ارز بودن��د و دائم از طريق 
رسانه هايش��ان از نقش مؤثر افزايش نرخ ارز در 
توليد سخن مي گفتند، ظاهراً به اهداف خود در 
آينده اي نزديك خواهند رس��يد زيرا با افزايش 
حجم واردات و حركت آرام افزايش نرخ ارز بهانه 
براي گران فروشي نيز مهيا شده است، به عنوان 
مثال همزمان ب��ا واردات بيش از ي��ك ميليارد 
دلار )در حدود 3 ه��زار و 500 ميليارد تومان( 
خودرو گراني خودروهاي وارداتي نيز كليد زده 

شده است. به گفته ش��يوا رئيس شوراي رقابت 
خودروهاي خارجي تا 20 درصد گران ش��ده اند 
در حالي كه واردات خودروهاي خارجي به شكل 

قابل توجهي افزايش يافته است . 
    واردات يك ميليارد و 140 ميليون دلار 

خودرو 
 نگاهي به آمار گمرك نشان مي دهد براساس آمار 
گمرك جمهوري اس��امي اي��ران در چهار ماهه 
نخست سال جاري بيش از 2۶ هزار دستگاه خودرو 
به كشور وارد شده اس��ت.  در آمار مقدماتي چهار 
ماهه نخست سال ۱3۹۶ گمرك جمهوري اسامي 
ايران نش��ان مي دهد در اين مدت 2۶ هزار و ۶۶۶ 
دستگاه خودروي س��واري به ارزش ۷52 ميليون 
و ۶۸۹ هزار و 53 دلار به كش��ور وارد شده است و 
همچنين ارزش كل خودرو و قطعات وارد شده به 
ايران از كشورهاي مختلف در اين مدت رقمي برابر 
يك ميليارد و ۱۴0 ميلي��ون دلار بوده كه چيزي 

حدود 3 هزار و ۷00 ميليارد تومان است. 
همچنين دومين آمار واردات به برنج با افزايش 
۱00 درصدي نسبت به سال گذشته رخ داده كه 
لابد اين افزايش تقاضا خود نيز مانند چند سال 
پيش بر قيمت جهاني برنج هم اثرگذار بوده و آن 

را گران كرده است. 

   واردات برنج دو برابر شد 
همچنين براس��اس آمارهاي تج��ارت خارجي 
كشور، مقايسه واردات برنج طي چهار ماه نخست 
دو سال گذش��ته نش��ان مي دهد به لحاظ ارزي 
و وزن��ي واردات اين محصول به كش��ور دو برابر 
شده اس��ت. در ازاي واردات ۶۴5 هزار تن از اين 
محصول حدود ۶00 ميليون دلار ارز از كش��ور 
خارج شده است. اين در حالي است كه در چهار 
ماهه نخست سال گذشته، حدود 5۶2 هزار تن 
از اي��ن محصول ب��ه ارزش ۴۷5 ميليون دلار به 
كشور وارد ش��ده بود و تا تيرماه سال ۹۴ حدود 
2۹۱ تن برنج نيمه يا كامل سفيد شده به ارزش 

300 ميليون دلار وارد كشور شده بود. 
گفتني اس��ت مي��زان واردات كالا و محصولات 
به كشور نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته با 
افزايش همراه بوده اس��ت، به طوري كه در سال 
۹5 در مدت ذكر شده ۹/۹5۸ هزار تن كالا وارد 
كشور شده و در سال جاري اين رقم به ۱۱/300 

هزار تن رسيده است. 
با اين تفاسير حدود ۱/3۴2 هزار تن كالا بيشتر 
از سال گذشته از مبادي قانوني وارد كشور شده 
اس��ت كه اين روال صعودي واردات را در س��ال 

جاري نشان مي دهد. 

تعرفه بالاي دولتي همراه با ارزش افزوده براي اين 
كالا مي تواند درآمد خوبي را براي دولت به ارمغان 
آورد اما در فصل پيك برداشت مي تواند به عنوان 

يك سياست غلط در كارنامه دولت ثبت شود. 
  افزايش واردات كالاهايي كه دولت 

در آن سود مي برد!
نكته قابل تأمل در ليست واردات برنامه ريزي هاي 
غلط دولتي )عمدي يا س��هوي( به گونه اي بوده 
اس��ت كه به جاي واردت كالاهاي س��رمايه اي 
منجر به افزايش واردات كالاهاي مصرفي شده 
كه درآمد تعرفه اي آنها بالاست. همان طور كه در 
آمار منتشره گمرك آمده بيشترين سهم واردات 
به كالاهايي مانند خودرو، برنج، خوراك دام، ذرت 
و سوياست كه يا دولت مستقيماً در واردات آنها 
دخالت دارد يا اينك��ه از واردات كالاهاي عمده 

سود بالايي نصيبش مي شود. 
نكته ديگر، گراني كالاهايي اس��ت كه در چهار 
ماهه اول امسال وارد ش��ده كه مي توان با توجه 
به وضعي��ت تورم جهاني چنين اس��تنباط كرد 
كه كالاه��اي وارداتي به نوع��ي قيمت بالاتري 
ازكالاهاي وارداتي سال گذشته دارند. اين آمار 
را مي توان به راحتي از ميزان واردات خودروها 
و قيمت هر ت��ن كالاهاي وارداتي اس��تنباط و 

استخراج كرد. 
در چهار ماهه نخست سال ۱3۹۶، ميزان صادرات 
قطعي كالا هاي غيرنفتي كش��ور )به اس��تثناي 
نفت خام، نفت كوره و نفت س��فيد و همچنين 
بدون صادرات از محل تجارت چمداني( بالغ بر 
3۷/۶3۷ هزار تن و ب��ه ارزش ۱3/۴5۹ ميليون 
دلار است.  اين ميزان در مقايسه با مدت مشابه 
سال گذشته، كاهشي ۱۱/۴۹ درصدي در وزن و 

۹/5۴ درصدي در ارزش دلاري داشته است. 
همچنين مي��زان واردات كش��ور در اين مدت، 
با افزايش��ي ۱3/۴۸ درصدي در وزن و 23/۹۷ 
درص��دي در ارزش دلاري در مقايس��ه با مدت 
مشابه سال گذشته، به ارقام ۱۱/300 هزار تن و 

۱5/۸۱3 ميليون دلار رسيده است. 
گفتني اس��ت هرتن كالا با متوسط قيمت 35۸ 
دلار صادر شده كه نس��بت به مدت مشابه سال 
قبل 2/2۹ درصد افزايش داشته است. اما متوسط 
قيمت هر تن كالاي وارداتي ه��زار و 3۹۹ دلار 
بوده كه نس��بت به مدت مشابه سال قبل حدود 
۹/2۱ درص��د در ارزش دلاري افزايش داش��ته 
است كه اين موضوع نيز عاوه بر رويكرد واردات 
كالاهاي لوك��س واردات مواد خ��ام يا با حداقل 
فرآوري كالاهاي صادراتي را عيان مي كند زيرا 
ارزش كالاهاي صادراتي تقريباً ربع )3/۹ برابر( 

ارزش كالاهاي وارداتي شده است!

وحید  حاجی پور

به مديران نفت جفا نكنيم
پرونده كرس��نت در حال نزديك ش��دن به روزهاي تعيين كننده 
و نهايي است. اين قرارداد كه از س��ال ۱3۸۱ تا به امروز ميان سه 
دولت دست به دست شده هنوز به فرجام نرسيده و هر دولت نيز بنا 
به روشي كه در اين پرونده در پيش گرفته است، بي نتيجه ماندن را 
به عوامل و برخي دولتمردان نسبت مي دهد. مهم ترين موضوعي 
كه درباره كرسنت مطرح است موضوع فس��اد است. اسناد نشان 
مي دهد وقوع فساد و ارتشا در اين پرونده حتمي است و حتي وزير 
نفت هم اين واقعيت را تأييد مي كند، هرچند در حاشيه. موضوع 
فساد براي كساني كه روي اين قرارداد احاطه كافي دارند واضح و 
مبرهن اس��ت و قوه قضائيه هم در اين باره احكامي را صادر كرده 
است. گرچه اين احكام تا به امروز اعام نش��ده است ولي همين 
موضوع موجب بروز تهمت هايي به برخي مسئولان سابق و فعلي 

شركت ملي نفت شده است. 
در اين پرونده نام مديراني مانند سيدمهدي ميرمعزي، ركن الدين 
جوادي، حس��ين  كاظم پوراردبيلي، علي كاردر و... ش��نيده شده 
است كه در آن ايام عضو هيئت مديره ش��ركت ملي نفت بودند و 
بدون ترديد بايد درباره قرارداد كرس��نت پاسخگو باشند ولي آيا 
اين پاس��خگويي به معناي حضور اين افراد در فسادهاي رخ داده 

در اين پرونده است؟!
بدون ترديد نمي توان پذيرفت كه هر يك از اين مديران در فساد 
رخ داده مش��اركت داشته باشند و براس��اس رويه وزارت نفت در 
اواخر دهه ۷0 شمسي به تصميم فروش گاز به كرسنت رأي مثب 
دادند، هرچند برخي از اين افراد ابتدا مخالف سرس��خت اين كار 
بودند ولي با توجه به مباحثي كه در هيئت مديره شركت ملي نفت 
انجام شده، به امضاي قرارداد با كرسنت رضايت دادند. فروش گاز 
به كرسنت يك »تصميم مديريتي« بود ولي حواشي به وجود آمده 
در اين قرارداد به جاي آنكه به اصاح و محاكمه افراد مؤثر در فساد 
رخ داده س��وق پيدا كند، به مخدوش كردن نام مديراني انجاميد 
كه حالا اخذ تصميم را در صنعت نفت به يك ريسك بزرگ تبديل 

كرده است. 
گرچه نقدهاي بس��ياري به قرارداد كرس��نت وارد است و نمي توان 
بر تصميم آن روزها صحه گذاشت ولي اين به معناي آن نيست كه 
مديران وقت و چهره هاي نام آشناي نفت مرتكب خطايي با چاشني 
فساد شده اند. متأسفانه عدم شفافيت فضاي حاكم بر فساد كرسنت 
و »بازي فرمولي« كه براي آن انجام شده است، زمينه ساز تهمت ها و 
دروغ هايي شد كه نه با اخاق اسامي سازگار است و نه به سود كشور 
است. كساني كه اعضاي هيئت مديره آن روزهاي شركت ملي نفت 
را مي شناسند به خوبي مي دانند چنين انگ هايي بر پرونده كاري آنها 
نمي چسبد زيرا هر يك سوابق روش��ن و غيرقابل انكاري در اقتصاد 
ايران دارند. ديدگاه هاي مختلفي درباره كرسنت وجود دارد كه يكي 
از همين ديدگاه ها كرسنت را به ضرر كشور مي  داند اما آيا اين ديدگاه 

به دنبال مفسد خواندن مديران كشور است؟
اين رسانه خود يكي از منتقدان اصلي قرارداد كرسنت است ولي 
اينكه بخواهيم مديران وقت آن دوره را »فاس��د« و »رشوه گير« 
بناميم جفا در حق كساني است كه فقط يك تصميم مديريتي اخذ 
كردند و هيچ گونه نسبتي با حواشي كرسنت ندارند. اينكه چرا اين 
تصميم را اخذ كردند سؤال همه كس��اني است كه مي خواهند به 
طور كارشناسانه به ريشه يابي كرسنت بپردازند ولي مطرح كردن 
اين سؤالات به هيچ عنوان ارتباطي به پاكدستي مديراني ندارد كه 

قرباني اين قرارداد جنجالي شده اند. 
به عبارتي ساده تر، بايد ميان پرسشگري و تهمت زني تمييز قائل 
شد و بر اين اساس درباره كرس��نت موضوعات را مطرح كرد و نه 
آنكه براي رسيدن به اهداف جناحي، مس��ائلي را مطرح كرد كه 
به سود كشور نيس��ت. بدون ترديد وزير نفت و مديران وقت بايد 
نسبت به ابهامات و عملكرد خود در اين پرونده شفاف سازي كرده 
و مسائل موجود را باز كنند؛ خواسته اي كه سال هاست مورد طلب 
منتقدان اس��ت،  باز ش��دن چنين فضايي ولو در محيطي بسته و 
محرمانه مي تواند حقايق را آشكار سازد ولي بايد قبول كنيم بستن 
افترا به مديراني كه نقشي در فس��اد رخ داده ندارند، مصداق بارز 

خسرالدنيا و الاخره است. 
همينگونه قضاوت هاي س��طحي هم در پرونده بابك زنجاني رخ داد؛ 
جايي كه تعدادي از مديران نفت به عنوان مقصر ش��ناخته شدند در 
حالي كه اين مديران به دنبال برطرف كردن محدوديت ها و نيازهاي 
كشور بودند اما با اين وجود، همه بايا بر سر آنها فرود آمد. در هر دو 
پرونده اما شاهد آنيم كه حجم وسيعي از ناصواب گويي ها به رسانه ها و 
محافل جاري مي شود، در حالي كه ماجرا چيز ديگري است و از آنجا 
كه اين پرونده ها تبديل به يك ابزار در دست دو جناح مقابل هم شده 
است، اين حواشي بر متن غلبه كرده اند. جداي از سوخت شدن منافع 
ملي، ظلم بزرگي كه به تعدادي از چهره هاي نفتي وارد شده است با 

هيچ معيار انساني، اسامي و اخاقي قابل پذيرش نيست. 
كرسنت ماحصل يك تصميم بود كه فساد رخ داده در آن بيشتر از 
ساير موارد بولد شده است، در شرايطي كه اين پرونده ابعاد مهم تر 
و بزرگ تري دارد كه بايد از سوي مس��ئولان دولت هاي هشتم تا 
يازدهم شفاف ش��ود و به نقدهاي وارده بر آن پاس��خ داد. باز هم 
تأكيد مي شود اين پرسش و پاسخ ها هيچ گاه به معناي فاسد بودن 
چهره هاي نفتي نيست و از نظر نگارنده اين افراد تنها بايد به دلايل 
موافقت خود با امضاي اين قرارداد بپردازند. به طور قطع اگر تا به 
امروز فسادي از سوي اين افراد ثابت شده بود نهادهاي نظارتي به 
تأييد صاحيت آنها براي ادامه كار در همان دولت گذشته و البته 
دولت فعلي راضي نمي ش��دند. همه اين افراد در دولت هاي نهم و 
دهم صاحب منصب بودند و امروز هم به كار مش��غول هستند كه 
نشان مي دهد نهادهاي بازرسي و نظارتي اعتقادي به فعاليت آنها 
در بازي فساد كرسنت ندارند. تنها مطالبه از مديراني كه به امضاي 
قرارداد با كرسنت چراغ سبر نشان داده اند تنها اين مي تواند باشد 
كه چرا و با چه استدلالي به امضاي اين قرارداد رأي مثبت داده اند 
و بس. »پل زدن« ميان فساد و مديران نفتي بدترين قضاوتي است 
كه مي توان شاهدش بود و اميد است قوه قضائيه نيز براي يكبار هم 

كه شده، توضيحاتي را در اين باره ارائه دهد.

قائم مقام وزير صنعت خبر داد
 ثبت نام 9هزار متقاضي

 تسهيلات ۳۰ هزار ميلياردي رونق صنايع 
قائ�م  مق�ام وزي�ر صنع�ت، مع�دن و تج�ارت گف�ت: تاكن�ون 
۹ ه�زار و ۲00 نف�ر ب�راي اس�تفاده از تس�هيات ۳0ه�زار 
كرده ان�د.  ثبت  ن�ام  صناي�ع  رون�ق  تومان�ي  ميلي�ارد 
رضا رحماني در گفت  و گو با فارس، در مورد وضعيت ثبت نام صنعتگران 
براي پرداخت تس��هيات 30 هزار ميليارد تومان رونق صنايع، اظهار 
داشت: از بين ۹ هزار و 200 نفري كه براي دريافت تسهيات ثبت نام 
كرده اند، حدود هزار مورد در كارگروه ها بررس��ي و به سيس��تم بانكي 
معرفي شده اند. وي ادامه داد: كار بررسي بقيه تقاضاها نيز در روزهاي 

آينده انجام خواهد شد. 
پرداخت تسهيات 30 هزار ميليارد توماني براي ايجاد رونق در بخش 

صنعت مصوب شده است.

گزارش »جوان« از پديده واردات براي گرانفروشي 

پديده نادر افزايش واردات به قصد گرانفروشي!
چرابرنامهريزيهايدولتيبهجايوارداتكالاهايسرمايهاي

منجربهافزايشوارداتكالاهايمصرفيشدهكهدرآمدتعرفهايآنهابالاست؟

اگر تنها مزيت ورود مسكن به بازار سرمايه و 
به طور مشخص بورس كالا شفافيت اين بخش 
فوق العاده غيرشفاف باشد، بهتر است مسكن 
وارد بازار سرمايه شود، اين در حالي است كه 
هم اكنون به دليل بيماري هلندي در اقتصاد 
ايران و سفته بازي و دلال بازي هاي چند ده ساله 
در اين بخش، حوزه زمين و ساختمان در ايران 
ش�اهد قيمت هاي كاذبي اس�ت كه برخي از 
كارشناسان انتش�ار اطاعات نهايي و واقعي 
بخ�ش مس�كن را ب�ا ن�زول ت�ا 50 درصدي 
ميانگين قيمت ها در اين بازار برابر مي دانند. 
به گزارش »جوان«، س��اختار اقتص��اد ايران از 
زمان پيدايش نفت در كش��ور كم كم با بيماري 
هلندي همراه شد كه عارضه اين بيماري به دليل 
واردات ناپذيري مسكن و زمين به شكل سينوسي 
در بازه هاي زماني چند ساله خود را نشان مي داد، 
بدين شكل كه در زمان رشد درآمدهاي نفتي در 
اقتصاد و تزريق اين درآمده��ا به اقتصاد واردات 
كالا براي كنترل بازارها شدت مي گرفت و چون 
زمين و س��اختمان واردات ناپذير بود به همين 
دليل هر سه تا چهار س��ال يكبار مسكن با رشد 

قيمت ها همراه مي شد. 
   سوداگری چند  10 ساله در بخش زمين 

و ساختمان
اثرگ��ذاري بيماري هلندي در بخش مس��كن و 
ش��كل گيري رانت هاي اطاعاتي در اين بخش 
و ورود پول هاي كثي��ف و تميز در اين حوزه اين 
بخش را طي بيش از نيم قرن اخير با سفته بازي و 
دلال بازي شديد مواجه كرد و اين شرايط تا جايي 
در بخش زمين و ساختمان تكرار شده است كه 
قيمت ها به هيچ عنوان از منطق و يك س��اختار 
نظام مند برخوردار نيست و هم اكنون بخش زمين 
و ساختمان براي ميليون ها مستأجر و جواناني كه 
مي خواهند تشكيل زندگي دهند و نياز به سر پناه 
دارند به يك چالش اساسي تبديل شده است و 
بدون اغراق وضعيت مس��كن در ايران عده اي را 

بسيار ثروتمند و عده اي را فقير كرده است. 
   مقاومت يك جريان سرمايه دار 

در برابر شفافيت بخش مسكن
حال مقاوم��ت در برابر انتش��ار اطاعات واقعي 

و حقيق��ي بخش زمي��ن و س��اختمان در ايران 
موجب ش��ده اس��ت عده زيادي از اقتصاددانان 
و كارشناس��ان اقتصادي مس��تقل كه به دليل 
عدم وابس��تگي اظهارات كارشناس��ي نظري و 
دقيقي را بيان مي كنند، خواس��تار ورود مسكن 
به بازار س��رمايه باش��ند تا از اين رهگذر اقتصاد 
ايران از رانت اطاعاتي بخش زمين و ساختمان 
و دردسرهايي كه اين رانت در چند ده سال اخير 
براي جامعه ايراني ايجاد كرده است رهايي يابد 
و در سال هاي آتي بتوان براساس يك اطاعات 
ش��فاف هم بهاي زمين و س��اختمان را به طور 
دقيق و منصفانه كش��ف قيمت كرد و هم اينكه 
ماليات س��تاني در اين حوزه عدال��ت مالياتي و 

جدايي بودجه دولت از نفت را به ارمغان آورد. 
مديرعامل بورس كالا از تعريف شاخص مسكن و 
امكان ايجاد معامله اوراق مسكن خبر داد و گفت: 
بخشي از مش��كل مردم در خانه دار شدن با اين 

روش بورس كالا حل مي شود. 
در همين رابطه حامد سلطاني نژاد در گفت وگو 
با فارس از تاش براي تعريف ش��اخص مسكن 
و ايجاد امكان معام��ات اوراق محور اين كالاي 
مصرف��ي در ت��الار نق��ره اي خب��ر داد و گفت: 
برخورداري از بازيگران بسيار از جمله ويژگي هاي 

خوشايند بازار مسكن و مستغات است. 
وي گفت: عموم مردم مي توانند مصرف كننده، 
سازنده مسكن يا سرمايه گذار مسكن باشند، اما 
گروه هميشه در صحنه اي تحت عنوان بنگاه هاي 
مشاور اماك وجود دارند كه همواره يا در مورد 
مس��كن صحبت مي كنند يا در م��ورد مباحث 
مرتبط با مسكن. به عبارتي عاميانه تر بايد گفت 
كف بازاري هاي حوزه مس��كن تاش مي كنند 
بازاري راه بيفت��د تا بتوانند در بن��گاه معامات 
مسكن تحليلي از شرايط موجود را داشته باشند. 
مدير عامل بورس كالا با اشاره به پيشنهاد خود 
به اتحاديه مشاوران اماك به منظور استفاده از 
داده هاي تاريخي براي تعريف شاخص مسكن در 
بورس گفت: مي توان با ارائه دسترسي به سامانه 
معامات و يك مانيتور به مشاوران اماك زمينه 
خريد و فروش مس��كن يا اوراق بهادار مبتني بر 

مسكن را فراهم كرد. 
به گفته وي، اگر مي خواهيم سبدي از اوراق بهادار 
بر روي مس��كن تعريف كنيم كه تبديل به سبد 
همگن مسكن ش��ود، مي توان با كمك اتحاديه 
انبوه سازان و مشاوران مس��كن آن را ايجاد كرد. 
از سويي ديگر مي توان معاماتي را از طريق سلف 
موازي مسكن يا اوراق بهادار مسكن در نظر گرفت 

و امكان پيش خريد كردن مسكن را فراهم آورد. 
وي افزود: مدل ديگر در اين زمينه تعريف يكسري 
پروژه هاي انبوه سازي در چارچوب معامات مالي 
همزمان با ارائه دسترس��ي به مش��اوران اماك 
در س��امانه معامات اس��ت كه مي تواند زمينه 
پيش فروش ساختمان هاي نيمه ساز را فراهم كند، 
از سويي ديگر پول مردم نيز به گردش درمي آيد، 

بدون اينكه تورمي ايجاد كند. 
اين مقام مسئول يادآور شد: انجام اين معامات 
در بورس كالا اگر چه نمي توان��د ركود را از بين 
ببرد، اما به دليل وجود نيروي انس��اني انبوه در 
كشور به عنوان سرمايه اصلي و عاقه مند به حوزه 
مس��كن، بازاري را مي تواند ايجاد كند كه تقارن 

اطاعاتي در آن وجود داشته باشد. 
به گفته وي، ش��اخصي بر مبن��اي معامله يك 
متر مربع منزل مس��كوني در منطقه متوس��ط 
تهران مي تواند براي اش��خاصي ك��ه عاقه مند 
به خريد مس��كن هس��تند توليدكننده هايي را 
فراهم كند كه در ازاي دريافت پول از آنها اقدام 
به ارائه مس��كن ب��ه متقاضيان كنن��د. در عين 
حال واس��ط هاي مالي از جمل��ه صندوق هاي 
سرمايه گذاري زمين و ساختمان نيز در اين بين 

مي توانند وجود داشته باشند. 
وي ادام��ه داد: در حال حاضر با تأمين س��رمايه 
مسكن رايزني ش��ده و مدلي كه به جمع بندي 
رسيده فعاً انتشار اوراق س��لف موازي مسكن 
و اوراق مش��اركت مسكن اس��ت، به اين ترتيب 
كه يكس��ري واحد هاي س��رمايه گذاري از يك 
پروژه خريداري مي ش��ود و وقتي معادل تعداد 
يونيت ها به يك واحد مس��كوني رسيد، دارنده 
واحد هاي سرمايه گذاري مي تواند مسكن خود 

را تحويل بگيرد. 
س��لطاني نژاد با اش��اره به ويژگي هاي بازار مالي 
گف��ت: خاصيت ب��ازار مال��ي بزرگ تر ش��دن و 
برخورداري از اهرم مالي اس��ت كه خروجي آن 
افزايش تعداد بازيگران بازار اس��ت. وزارت راه و 
شهرسازي، دانشگاهيان، انبوه سازان و مشاوران 
اماك بايد نظ��رات خود را در اي��ن زمينه ارائه 
دهند تا موضوع فروش متري مس��كن از طريق 

يونيت ها انجام شود.

اقتصاددان ها و كارشناسان مستقل بر ورود مسكن به بازار سرمايه تأكيد دارند  

تخلیهحبابقیمتیمسكنرویتابلویبورس
مديرعاملبورسكالا:مشكلمسكنرويتابلويبورسكالاحلميشود

مهران  ابراهيميان 
  گزارش  یک

رئيس سازمان نظام مهندسي استان تهران خبر داد
 صدور قرار وثيقه 2 ميليارد توماني 

براي رئيس و معاونان شعب يكي از بانك ها 
رئي�س س�ازمان نظام مهندس�ي اس�تان ته�ران از ق�رار وثيقه 
ميلي�ارد تومان�ي ب�راي چه�ار نف�ر از معاون�ان ش�عب يك�ي   ۲
از بانك ه�ا در خص�وص موض�وع س�پرده 40 ميلي�ارد تومان�ي 
خب�ر داد و گف�ت: از برخ�ي از اعض�اي هيئ�ت مدي�ره دوره 
شش�م س�ازمان نظام مهندس�ي ش�كايت عام مطرح كرده ايم. 
مديريت وجوهي كه در اختيار مجموعه هاي مختلف است گاهي مورد 
سوء استفاده قرار مي گيرد، بدين طريق كه با سپرده گذاري در بانك ها 
ما به ازاي آن وام سنگيني دريافت مي شود كه اين امر يك رانت براي 
مجموعه هاي دولتي و وابسته به دولت و گاه عمومي به شمار مي رود و 

اخيراً اينگونه تخلفات در حال اشاعه و مسئله ساز شدن است. 
حس��ين قربانخاني در گفت و گو با ف��ارس درخص��وص آخرين وضعيت 
تخلفات مطرح شده هيئت مديره دوره ششم سازمان نظام مهندسي براي 
سپرده گذاري ۴0 ميليارد توماني در بانك گفت: بحث اختاس درباره ۴0 
ميليارد توماني كه در دوره ششم هيئت مديره نظام مهندسي سپرده گذاري 
شد، دقيق نيست چراكه اختاس در موضوعات دولتي مي تواند رخ دهد، 
بنابراين در بخش خصوصي مي تواند خيانت در امانت ناميده شود. وي افزود: 
خيانت در امانت هم چند شرط دارد كه در اينجا اصاً وجود ندارد، فردي 
در هيئت مديره دوره ششم نظام مهندسي تهران اعام كرد كه اگر پول اين 
سازمان را در بانك سپرده گذاري كنيد، اين بانك به شركت هايي كه در بافت 
فرسوده واحد مس��كوني احداث كنند وام مي دهد، بدين ترتيب هم براي 

مهندسان ايجاد اشتغال مي شود و هم به نفع مردم است. 
قربانخاني اضافه كرد: هيئت مديره نظام مهندسي ساختمان تهران هم 
به نيت خيرخواهانه ۴0 ميليارد تومان پول را در بانك سپرده گذاري كرد 
اما زماني كه اين مبلغ را مي خواس��تند سپرده گذاري كنند، شيطنتي 
انجام شد و يك فرم سفيد امضا در وثيقه اين پول را هم گرفتند و شركت 

»م« »ا« آمد روي سپرده هاي نظام مهندسي ساختمان وام گرفت. 
رئيس سازمان نظام مهندسي اس��تان تهران ادامه داد: سازمان نظام 
مهندس��ي اقدام حقوقي در اين خصوص عليه بانك كرده است، چون 
بانك نمي توانس��ته اي��ن كار را انجام دهد و قاضي ه��م حكم داده كه 
نمي توانسته اند سفيد امضا بگيرند و سازمان بدون داشتن علم به اين 
موضوع اين كار را كرده است، البته سازمان نظام مهندسي هم شايد در 
اين خصوص خطايي انجام داده باشد اما به هر حال دادگاه حكم داده 
تا تعيين تكليف پرونده، اين ۴0 ميليارد تومان س��ر جاي خود بماند و 

ماهانه هم سود 20 درصدي خود را دريافت كنيم. 
وي ادامه داد: اين پول با مابقي پول هاي ما كه در بانك هاس��ت تفاوتي 
ندارد. فق��ط نمي توانيم آن را جابه ج��ا كنيم، اما س��ود آن را دريافت 
مي كنيم. بانك شهر هم اعام مي كند تا زماني كه آن شركت )»م« »ا«( 
كه وام گرفته بازپرداخت را به اتمام نرساند، ۴0 ميليارد تومان را بانك 
شهر نزد خود نگه خواهد داشت. به گفته قربانخاني، يكي از مشكاتي كه 
وجود دارد اين است كه ما هنوز نتوانسته ايم از بانك آمار بگيريم شركت 
مزبور چه ميزان وام از بانك شهر گرفته است. وي ادامه داد: دادگاه براي 
رئيس و معاون قبلي و دوره بعد يكي از شعب بانك قرار وثيقه 2 ميليارد 
توماني صادر و بانك ش��هر اين پول را نقداً واريز كرده است و اين افراد 
آزاد هستند. قربانخاني تصريح كرد:تعيين تكليف اين پرونده در پروسه 
قضايي قرار دارد، اما پول ما وجود دارد و ماهانه هم سود آن را دريافت 
مي كنيم، ما كار را به اين نقطه رسانديم و دادگاه نامه زده است به بانك 

كه حق نداريد سپرده را به نفع خود ضبط كنيد. 
---------------------------------------------------

يك اقتصاددان: 
 ادغام بانك ها و مؤسسات 

پايان مخاطرات بخش پولي اقتصاد نيست
ي�ك كارش�ناس اقتص�ادي ب�ا بي�ان اينك�ه ب�راي ادغ�ام 
مؤسس�ات اعتب�اري باي�د قواني�ن مش�خصي تدوي�ن ش�ود 
و بان�ك مركزي اختي�ارات كافي داش�ته باش�د، ب�ه چالش هاي 
ادغ�ام مؤسس�ات اعتب�اري و بانك ه�اي خصوص�ي پرداخ�ت. 
مرتضي بكي در گفت وگو با ف��ارس، با بيان اينكه در هر كش��وري در 
ش��رايط عادي يا بحراني از روش ادغام استفاده مي شود، اظهارداشت: 
ممكن اس��ت بنگاه دچار مشكل ش��ود و در معرض ورشكستگي قرار 
گيرد و در اين شرايط بنگاه هاي ديگري كه از وضعيت بهتري برخوردار 
هستند، شركت هاي داراي بحران را پذيرش كرده و فرآيند ادغام انجام 
مي ش��ود. بكي ادامه داد: يكي از تجربه هاي ادغام در س��ال هاي اخير 
ادغام تعاوني هاي اعتب��ار بود كه بعضي از آنها با س��رمايه ۷5 ميليارد 
تومان ثبت شده بودند، اما مشكاتي كه داشتند را به مؤسسات جديد 
ادغام  شده منتقل كردند و در واقع مش��كل بزرگ تر ايجاد شد. اما در 
صورتي كه يك مؤسسه مش��كل دار در يك نهاد فعال ادغام شود، آن 
نهاد فعال بزرگ مي تواند مؤسسه  مشكل دار را در خود هضم كند و به 

فعاليت خود ادامه بدهد. 
اين اقتصاددان با تأكيد بر اينكه آنچه مورد نياز است قانوني براي ادغام 
بانك ها و مؤسسات مالي و اعتباري است و قانون عمليات بانكي بدون 
ربا فقط به حوزه قرارداده��اي بانكي و مباحث فقه��ي در حوزه بانك 
توجه داشت و در حوزه ورشكستي و ادغام وارد نشد، البته در آن زمان 

ضرورتي براي ورود به اين حوزه احساس نمي شد. 
اين اقتصاددان يك��ي از پيش نيازهاي ادغ��ام را هماهنگي و همراهي 
قوه قضائيه با بانك مركزي دانس��ت و گفت: در فرآيند انحال و ادغام 
اگر به قانون پولي و بانكي هم توجه كنيم، علي القاعده بانك مركزي به 
عنوان مرجع پولي بايد لايحه اي را تنظيم و به دادگاه صالحه ارائه كند و 

دادگاه براساس آن حكم دهد كه فرآيند چگونه باشد. 
وي افزود: اگر دادگاه رأي به انحال دهد، بايد هيئت تسويه شكل بگيرد 
و آن هيئت بايد دارايي ها و بدهي هاي مؤسسه را رسيدگي كند، اما هنوز 
در كشور مؤسسات اعام ورشكستگي نكرده اند و اين موضوع به درستي 

اعام نشده است، زيرا قوانين آن به درستي تنظيم نشده است. 
وي به چالش هاي ادغام مؤسس��ات مش��كل دار اش��اره كرد و گفت: 
دارايي هاي سمي، س��اختار قبيله اي و مالكيت هاي متفاوت و ساختار 
اين مجموعه ها براي ادغام چالش��ي بزرگ است اين در حالي است كه 

بانك هاي كوچك راحت تر شرايط جديد بعد از ادغام را مي پذيرند. 
بكي اظهار داشت: درخصوص بانك ها و مؤسسات وابسته به نهادهاي 
نظامي به نظر مي رسد اين مؤسس��ات و بانك ها زمينه بيشتري براي 
ادغام دارند. بايد به سرعت اين بانك ها پذيره نويسي شوند و ناظر بايد 
آنها را ملزم به عرضه س��هام در بورس و پذيره نويسي كند و همچنين 

ساختار حاكميت شركتي بر آنها حاكم شود. 
وي افزود: در اين شرايط مي توانيم شاهد اين باشيم كه بانك هاي نظامي 
كه بعضاً خوب عمل مي كنند و قواعد و استانداردها را رعايت مي كنند، 

در كنار يكديگر قرار گيرند و به يك بانك تبديل شوند. 
بكي با بيان اينكه بانك مركزي ب��راي ادغام بايد از قوه قضائيه و نيروي 
انتظامي كمك بگيرد، افزود: برخي مؤسسات اعتباري حجم زيادي از 
دارايي هاي مسموم را در ترازنامه خود ثبت كردند و اگر اين مؤسسات 
كنار هم قرار بگيرند و بر اس��اس حاكميت شركتي با يكديگر تعامل و 
همچنين نسبت به س��م زدايي از دارايي هاي خود مبادرت و به تدريج 
مشكات سپرده گذاران را حل كنند، نيازمند بازه زماني حداقل يكساله 
اس��ت. وي افزود: اگر س��هامداران اين فرآيند را رعاي��ت نكردند، بايد 
قوه قضائيه اين اجازه را به بانك مركزي بدهد كه هيئتي را براي نظارت 
بر آنها تش��كيل دهد تا فرآيند تبديل دارايي ه��ا از طريق فرآيندهاي 
قانوني انجام شود، در غير اين صورت مشكات اين مؤسسات تنها كنار 

هم قرار دادن مشكات خواهد بود. 
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